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                              ÚVODNÍ  SLOVO  STAROSTY  OBCE       

Vážení spoluobčané, 
dlouho jsem přemýšlel nad tím, jak začít psát dnešní úvodní slovo. Tato úvaha je opřená o jakési 
nepochopení nad myšlením a chováním některých našich občanů, kteří chtějí za každou cenu být „dobrými 
informátory“, neboť mezi námi občany vnášejí doslova a do písmene nepodložené informace, které jsou dle 
jejich názoru „skutečně ty pravé“. Uvědomuji si, že tento fakt je bohužel běžný na celém světě, ovšem pokud 
se nezamyslíme nad chováním některých našich občanů a společně nepotlačíme tyto silácké řeči, tak se tento 
trend bude stupňovat, což všichni rozumní lidé jistě nechtějí. Jedná se o informace vztahující se 
k plánovaným investičním projektům na příští rok. Někteří naší občané, kteří jsou přesvědčeni o tom, že ví, 
jak námi požadované dotace na plánované projekty dopadly v hodnocení  překvapují nejen mne osobně, ale 
jak se ukázalo i některé ostatní členy zastupitelstva naší obce. Když jsem před pár lety rozhodl, že budeme 
každý měsíc vydávat rohovský zpravodaj, ve kterém docela podrobně informujeme občany obce o veškerém 
dění v Rohově, měl jsem za to, že zpravodaj budou číst lidé proto, aby měli zaručené informace zveřejněné 
oficiální cestou přímo ode mne, či z našeho úřadu. Bohužel se setkávám v poslední době s mnoha 
informacemi o dění a životě rohovské obce, které jsou zpravidla zcestné a o kterých jsem Vás 
prostřednictvím zpravodaje neinformoval vůbec, nebo úplně jinak. Pokud kdokoli z Vás nepochopí, o čem 
oficiální cestou informujeme ve zpravodaji, nechť se na mne obrátí jakkoli a kdykoli může, jsem Vám 
k dispozici ať již na úřadě či doma.  
Zkreslené informace se týkaly přiznané dotace na stavební práce spojené s nástavbou objektu kabin TJ 
Spartak Rohov a neschválené dotace na novostavbu Obecního domu. 
Sděluji Vám proto následující: 
Na projekt „Stavební úpravy č.p. 174 – nástavba cvičebního sálu – I. etapa“ nám k dnešnímu dni nebyla 
oficiálně zaslána žádná informace či sdělení o přidělení či nepřidělení dotace. V průběhu minulého měsíce 
jsme zpracovali druhou (aktuální) žádost na druhou etapu i přes to, že nemáme zprávu, jak jsem dopadli 
s první žádostí. Jednoduše se snažíme potřebné prostředky shánět všemi možnými možnostmi. Faktem je to, 
že jsme se s takovým to postupem posuzování naší žádosti za posledních sedm let nesetkali, ale není se čemu 
divit, žadatelů o dotace je vždy hodně a financí na rozdělování dotací neustále málo. Zvlášť v současném 
prostředí tzv. hospodářské krize. Dotace na výše uvedený projekt tedy k dnešnímu dni přidělena nebyla !! 
Druhý projekt „Obecní dům v Rohově“ je na tom podobně. Výsledek posouzení došlých žádostí měl být 
znám již před několika měsíci, avšak z důvodu mnoha zaslaných žádostí o dotace a nedostačujícím „balíkem 
peněz“ je proces posuzování opět posunut na leden 2010 !  Netuším, zda je to konečný termín, avšak nám 
v tuto chvíli nezbývá nic jiného, než čekat. Na novostavbu Obecního domu v Rohově tedy dotace přiznána 
doposud nebyla, avšak nebyl dokončen proces posuzování vhodnosti či nevhodnosti záměru. Opakuji tedy 
znovu, že nám do dnešních dnů sdělení o přidělení či nepřidělení dotace na Obecní dům zasláno nebylo !  
Pokud se ještě krátce vrátím k mým úvodním slovům, tak bych upřímně požádal ty občany, kteří rádi 
informují ostatní rohováky či přespolní „zaručenými zprávami“, aby si své kroky zvážili a než něco řeknou, 
ať se obrátí na náš úřad, kde mu bude poskytnuta pravdivá, oficiální a zaručená informace o čemkoliv, co se  
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v Rohově děje. Věřte, že i tyto „kachny“, nebo právě tyto „kachny“ nám ubírají sil v rozhodování o dalším 
rozvoji naší obce, ale především nás postoj vybraných jedinců docela mrzí.  
 
A teď pár řádků k uplynulému měsíci: 
Z kulturně-společenského života – v sobotu, 10.10.09 se v polské Dzierzyslawi uskutečnila výroční 
konference hodnotící dlouholetou spolupráci mezi českými a polskými sbory dobrovolných hasičů v oblasti 
společných aktivit a především při organizacích hasičské soutěže Moravská brána, o které Vám píšeme na 
jiném místě dnešního vydání rohovského zpravodaje. U této příležitosti vyjadřuji upřímné poděkování 
jednak všem zúčastněným na konferenci (Petr Tomíček, Antonín Nevřela, Hubert Hluchník, Jakub Hilšer), 
ale především všem rohovským hasičům, kteří se jakkoli zapojují do dobrovolné činnosti v oblasti požární 
ochrany a zvláště pak při organizaci či účasti na všech soutěžích Moravská brána.  
V pondělí, 12.10.2009 se v naší obci uskutečnila ve spolupráci s Diakonií Broumov humanitární sbírka. Do 
této sbírky se zapojilo mnoho z Vás. Bylo nastřádáno velké množství nejrůznějšího oblečení, bot, domácích 
potřeb, lůžkovin apod. Moc vám za to všem děkuji. Věřím, že Vámi odevzdané věci a předměty najdou další 
uplatnění mezi lidmi, kteří jsou na tom v životě moc špatně. V neděli, 18.10.2009 se v kostele sv. Stanislava 
v Bolaticích uskutečnilo setkání schol regionu Hlučínska. Naše obec se na této akci nezúčastnila, ale pokud 
by měl kdokoli z Vás zájem shlédnout záběry z této krásné hudební akce, má možnost na regionální televizi 
– www.hlucinsko.tv. 
V úterý, 27.10.2009 se uskutečnila tradiční akce – Světluškový rej – rozloučení s broučky. Od 17.00 hod. se 
k našemu úřadu začaly scházet děti se svými rodiči, či prarodiči, aby v doprovodu ostatních dětí prošli trasu 
po obci, na které je čekalo milé (či nemilé) překvapení v podobě světlokazů, kteří se snažili dětem sfoukávat 
jejich lampióny. Jistě se jim to moc nedařilo, z čehož měly děti jistě radost. Po ukončení průvodu všechny 
děti obdržely drobnou sladkost a na závěr se všichni, co přišli, zvěčnili na společné fotografii před obecním 
úřadem. Chtěl bych moc poděkovat všem, kdo přišli a společně strávili krásný večer ve společenství svých 
nejmilejších. Moc děkuji rovněž všem organizátorům – Zlatě Tomíčkové, Hance Fedákové a také 
„světlokazům“, kteří nás přišli rovněž postrašit na zasedání zastupitelstva a příjemně nás překvapili. Všem 
moc děkuji a zároveň všechny zvu na další světluškový rej v příštím roce.  
V úterý, 27.10.2009 se uskutečnilo rovněž 30. zasedání zastupitelstva obce Rohov. Na programu se 
projednávaly mimo jiné tyto záležitosti : hospodaření obce Rohov za I. pololetí a III. čtvrtletí letošního roku, 
které se bez výhrad schválilo, hospodaření naší příspěvkové organizace-Mateřské školy v Rohově za stejné 
období, které se také bez výhrad schválilo, schválil se dodatek ke zřizovací listině MŠ Rohov, ve kterém se 
upřesňují změny při majetkovém postavení příspěvkových organizací, dále se schválilo rozpočtové opatření 
č. 2/2009. Zastupitelstvo bralo na vědomí zprávu z jednání kontrolního a finančního výboru. Jedním z bodů 
zasedání byla rovněž problematika veřejné linkové dopravy v návaznosti na smlouvy o závazku veřejné 
služby v souladu s Nařízením evropského parlamentu a rady Evropského společenství.  
Důležitým bodem zasedání byla informace o předloženém projektu „Modernizace venkovské infrastruktury 
ke sportovnímu areálu – II. etapa“, který byl námi zpracován a předložen s žádostí o dotaci ve vyhlášené 
výzvě Místní akční skupině Hlučínsko. Tímto projektem hodláme pokračovat s modernizací přístupových 
chodníků na „Hasenbergu“, a to konkrétně etapou od RD č.p. 72 až po RD č.p. 128 na ulici Slezské. Celkové 
náklady projektu činí 464.100,- Kč, dotace, kterou požadujeme je ve výši 351.000,- Kč. Odhadujeme, že 
naše spoluúčast na tomto projektu bude cca 112.000,- Kč. Pevně věřím, že se nám jednak podaří získat 
potřebné finance na tento projekt, ale také, že budeme mít dostatek svých prostředků v rozpočtu obce. 
Dalšími body zasedání bylo schválení prodejní ceny použité dlažby ze starých chodníků o rozměrech 40x40 
cm, kdy byla stanovena cena ve výši 17,- Kč/ks. Brali jsem také na vědomí informaci o možnosti studia pro 
seniory na Universitě třetího věku v Hlučíně, o kterém Vás informujeme na jiném místě zpravodaje. Neméně 
důležitým tématem jednání byla problematika současného stavu činnosti v Základní škole v Sudicích, se 
kterou nás seznámil člen zastupitelstva a rovněž člen školské rady p. Petr Tomíček. Současné komplikace, 
které nastaly především v první třídě, budou řešeny na společném jednání zřizovatele (obec Sudice), obce 
Třebom, Rohov, členy školské rady a rodiči. Je nutné, aby se veškeré komplikace vyřešily včas a s rozvahou, 
neboť jakékoli problémy se můžou přenést na naše děti, což jistě nikdo z nás nechce. Jsem přesvědčen, že se 
rozumné řešení najde ku prospěchu všech, ale především dětem. 
Jedním z posledních bodů jednání bylo přijetí účelové neinvestiční dotace pro rok 2009 na zabezpečení 
akceschopnosti Jednotky sboru dobrovolných hasičů Rohov ve výši 2.100,- Kč, kterou poskytuje 
Moravskoslezský kraj. 
Vážení spoluobčané, s odkazem na předešlé vydání rohovského zpravodaje ještě jedna důležitá informace. 
Jelikož je současná situace vyvolaná hospodářskou krizí natolik závažná, protože se začala týkat i naší obce,  
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jsme nuceni provádět veškeré opatření k potlačení tohoto nepříjemného stavu. Znamená to šetřit, kde se dá. 
Jednak tedy budeme muset výrazně zredukovat výdaje jak provozní, tak investiční. V tuto chvíli nejsme 
schopni říci, jak daleko budeme muset zajít, avšak již dnes je jisté, že šetření se nevyhneme. Předpokládám, 
že o měsíc či dva již budeme chytřejší a s konkrétními opatřeními Vás samozřejmě seznámíme. 
Nechci však dnešní úvodní slovo ukončit špatnými zprávami, proto si přejme, aby se situace zlepšila ku 
prospěchu nás všech. Doporučuji sledovat sdělovací prostředky, ve kterých bychom měli najít řešení, jak ze 
současného stavu „vybruslit“ a zamyslet se sám nad sebou, zda i každý z nás může pro ztlumení hospodářské 
krize něco udělat. 
Na závěr bych samozřejmě moc poděkoval Vám všem, kteří se jakkoli podílíte na zajištění chodu obce, při 
úklidu spadaného listí, zametáním cest a chodníků před svými domy, při hlášení poruch na obecním majetku 
a svým podílem na těchto činnostech, kterými zkvalitňujete služby a život v obci a moc prosím o zvýšené 
úsilí nad zlepšením mezilidských vztahů mezi sebou navzájem. Přeji všem, aby si nenechali ztrpčovat svůj 
spokojený život od závistivců, nepřejícími lidmi a těmi, kteří pro obec nevykonali nic, nebo pramálo a snaží 
se být nejchytřejšími lidmi na světě.  
Přeji Vám všem mnoho sil do dalších dní, pevné zdraví, kus štěstí a spokojenost v osobním i pracovním 

životě, radost ze svých blízkých a přátel.                                                       Daniel Procházka – starosta 

                                                                                                   

         
Tradiční „světluškový rej“ se uskutečnil 27. října. Počasí sice moc nepřálo, ale neodradilo děti s doprovodem 
rodičů, aby se vydali s lampióny na pochod naší obcí. Atmosféru podzimu prosvítily vydlabané dýně. 

                                 Setkání seniorů                               
           Kulturní výbor při OÚ Rohov pořádá  pro seniory tradiční          
                            předvánoční posezení . 
       Akce se uskuteční v pondělí  30.11.2009 od 15.00 hod.    
                          v  Hospodě U Komárků. 
        Program: vystoupení dětí ze ZŠ Sudice 

                                                         vystoupení autorky knih z regionu Hlučínska 
   O hudební doprovod se postará kapela Rohovanka, občerstvení zajištěno ! 
                                  

                                                    Vítání občánků 
      Obec Rohov pořádá slavnostní uvítání nově narozených dětí – vítání 
občánků do života. Obřad proběhne v neděli 22.11.2009  a rodiče 
novorozených občánků budou pozváni, aby se tohoto slavnostního přivítání 

svých ratolestí do řad rohovských občanů zúčastnili. 
 

                      Mikulášská nadílka 
V sobotu 5. prosince 2009 zveme děti do kaple sv. Petra a Pavla na 
Mikulášskou nadílku, která proběhne po mši svaté (začátek mše svaté  
je v 15.30 hod.).  
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                               INFORMACE  OBECNÍHO  ÚŘADU   

 
Svoz plastů, nápojových kartonů a sběr papíru  bude v obci proveden v pondělí  30.11.2009 ! 
 

                        !!! Upozorňujeme – odečet stavu vodoměrů v obci !!! 
V sobotu  14. listopadu  2009 bude v obci Rohov proveden zaměstnancem  SmVaK pravidelný odečet 
stavu vodoměrů. Prosíme občany, aby tak jako obvykle, umístili ke vchodům k rodinným domům lístek 
s opsaným stavem vodoměru !!!  
Úhrada místního poplatku  za  provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování komunálního odpadu za rok 2009  
Upozorňujeme všechny poplatníky, kteří dosud nesplnili svoji poplatkovou povinnost a neuhradili 
výše uvedený místní poplatek, aby tak neprodleně učinili, nejpozději však do 30.11.2009. Úhradu 
místního poplatku proveďte v pokladně obecního úřadu !  
Zároveň upozorňujeme občany, kteří dosud neuhradili poplatek za psa a za odvod odpadních vod do 
obecní kanalizace, atˇ tak  učiní v pokladně OÚ v co nejkratším termínu ! 
 
Změna půjčovní doby v místní knihovně 
Knihy si můžete v obecní knihovně vypůjčovat každý čtvrtek od 17 – 18 hodin. 
Míra nezaměstnanosti v obci 
Míra nezaměstnanosti v obci Rohov k  30.  9.2009:  10,44  % tj. 33  uchazečů o zaměstnání. 
Míra nezaměstnanosti v obci Rohov k  31.10.2009:  10,77  % tj. 34  uchazečů o zaměstnání. 

                                               Okénko mateřské školy 

          
Dne 1.10.2009 navštívilo naši školku divadélko „SMÍŠEK“ s pohádkou „HURÁ DO ŠKOLKY“. 
Spolu s námi se na veselý příběh podívaly i děti z mateřských škol ze Sudic a Strahovic. 
Měsícem říjnem nás provázela pověst Tři dcery, která vypráví o knížeti Krokovi a jeho dcerách – Kazi, Tetě 
a Libuši.V rámci činností vztahujících se k tomuto tématu se, mimo jiné, děti naučily vařit heřmánkový čaj, 
dověděly se proč jsou některé rostliny léčivé, naučily se hudebně pohybovou hru „Šípková Růženka“. 
Prostřednictvím knih, obrázků a pohlednic se seznámily s hlavním městem Prahou, jeho významem, 
nejznámějšími stavbami a památkami.Své dojmy pak výtvarně vyjádřily lepením Pražského hradu, kresbou 
státní vlajky a konstruováním Karlova mostu z kostek a stavebnic._________________________________ 

 !!!  ODPADY  !!!  POZOR  !!!  NEPŘEHLÉDNĚTE  !!!  

              Náhradní svozový termín sm ěsného komunálního odpadu (popelnic) !  
               Firma Marius Pedersen a. s. oznamuje, že svoz směsného komunálního odpadu  
              ze sběrných nádob  110 l proběhne v obci Rohov v následujícím náhradním termínu: 

                            ssoobboottaa    1144..  lliissttooppaadduu    22000099  
                                        náhradní svoz místo 

   úterý 17. listopadu – Den boje za svobodu a demokracii 
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                                   Okénko Základní školy v Sudicích 

                  
 
26. října navštívilo naši školu Kouzelné divadlo WINKLER  z Olomouce, které nám 
předvedlo hodinovou iluzionistickou show. D ěti   a všichni žáci ZŠ byli nadšeni 
triky s kartami, kuli čkami, pen ězi a barevnými kv ětinami. Do programu byli 
zapojeni i Zden ěk Kryštof a Radek Hanusch z 8. t řídy. Zden ěk se projevil jako 
skv ělé médium pro hypnózu. Nejv ětší úsp ěch sklidil Erik Halfar z 9. t řídy se 
svým b řichomluvectvím. Z řejm ě mu kouzelník tuto schopnost daroval, nebo ť Erik 
měl zrovna svátek.___________________________________ __________________________  
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                    Představitelé obcí a měst Hlučínska se vzdělávali ve Švýcarsku  
Sdružení obcí Hlučínska (SOH) uspořádalo již třetí vzdělávací zájezd představitelů obcí a měst Hlučínska. 
Po návštěvě Rakouska (2004) a Irska (2007) se rozhodli starostové Hlučínska pro vzdělávací zájezd do 
Švýcarska.  
Švýcarsko jako vyspělý evropský stát s vynikající péčí o přírodu se tak stal objektem zájmu pro 45 zástupců 
29 obcí a měst Hlučínska. Cílem vzdělávací cesty bylo seznámit se s fungováním státní správy a 
samosprávy, získat informace o péči o životní prostředí, třídění odpadů, z rozvoje turistického ruchu i ze 
života občanů Švýcarska. A využít pak příkladů dobré praxe při rozvoji obcí a měst Hlučínska. V průběhu 
pětidenního pobytu se představitelé Hlučínska setkali se zástupci kantonů, samospráv, podnikatelů i center 
turistického ruchu a navštívili města Luzern, Lungern, Bern, Interlaken a další. Vzdělávací zájezd uspořádala 
CK Conti z Prahy ve dnech 27. 9. – 3. 10. 2009. I když účastníci zájezdu strávili první a poslední den v 
autobuse, přivezli si ze Švýcarska (i z Rakouska, kde bylo zajištěno ubytování při cestě tam i zpět) řadu 
zajímavých informací a podnětů pro svoji práci.  
1. Základní údaje o Švýcarsku  
Švýcarsko je vnitrozemským státem o rozloze 41 285 m2, který má ze 70 % horský či velehorský charakter. 
Ve Švýcarsku žije téměř 8 mil. obyvatel ve 26 kantonech (krajích), z nichž každý má svoji ústavu, parlament 
i vládu. Oficiálními jazyky jsou ve Švýcarsku němčina (63,7 % obyvatel), francouzština (20,4 % obyvatel), 
italština (6,7 % obyvatel) a rétoromanština (0,5 % obyvatel). V zemi žije 41 % katolíků a 40 % protestantů. 
Státní zřízení Švýcarska je Federativní republika (konfederace). 
Švýcarsko je země bank, hodinek, výborné čokolády a výborných sýrů a především zemí, nabízející spoustu 
turistických příležitostí. 
2. Politika, demokracie  
Na Švýcarsku je zajímavé, že přestože zde probíhají volby každé čtyři roky, podílejí se na vládě v zemi 
všechny parlamentní strany! Úplnou zvláštností pak je, že zemi řídí tzv. spolková rada skládající se ze sedmi  
členů stran ve Spolkovém shromáždění (parlament), kteří zůstávají ve funkci až 16 let! Je to z důvodu, aby  
řízení země bylo vždy kontinuální. Pouze obrovská chyba v práci či odstoupení z důvodu nemoci vede k 
ukončení mandátu! Z těchto sedmi spolkových radních vykonává vždy jeden po dobu jednoho roku funkci 
prezidenta Švýcarska (jedná se pouze o reprezentační funkci).  
Další zajímavostí z politiky Švýcarska je, že všechny významnější otázky se řeší prostřednictvím referenda, 
a to na státní, kantonové i obecní úrovni! V neprospěch demokracie Švýcarska hovoří, že do roku 1971 
neměly volební právo ženy! (ve dvou polokantonech dokonce až do roku 1989!).  
3. Politika na úrovni samospráv  
(Představitelé Hlučínska se setkali s bývalým starostou městečka Lungern, s tajemníkem městečka 
Interlakenu a se zástupci úřadu hl. města Bern). Obecní zastupitelstva mají stejně jako u nás různý počet 
členů (podle počtu obyvatel) a města či obce řídí obecní rada (sedmičlenná). Z ní je každoročně volen 
starosta (může být zvolen i několikrát po sobě). Z obecního zastupitelstva je volen jeden člen do 
kantonového shromáždění, z něho pak jeden až dva (podle velikosti kantonu) do národní rady.  
Také v obcích a městech ve Švýcarsku pomáhají při vedení samospráv různé komise, např. v Interlakenu (5 
620 obyvatel) je celkem 16 komisí, ve kterých pracuje na 120 lidí. Obec věnuje velkou pozornost 
komunikaci s občany, kteří jsou mnohdy velmi aktivní v různých spolcích.  
4. Financování samospráv  
Obce dostávají cca 60 – 80 % svých příjmů formou dotací z kantonů (jsou v tom zahrnuty i investice např. 
do komunikací), zbylou částku 20 – 40 % získávají z daní a jejich regulací. Dostane-li obec méně peněz a 
nedostává se jí na investice a provoz obce, zvýší v obci o několik procent místní daně (např. daň z 
nemovitostí). A k tomuto zvyšování daní se mnohdy koná referendum, občané se tak vyjádří, zda dají obci 
více peněz na to, co je pro obec potřebné. I samosprávy ve Švýcarsku se potýkají s nepříjemnými zásahy 
státu do chodu obcí, tyto problémy pak řeší místním referendem, které pak určí, jestli lidem vadí zasahování 
státu do některých záležitostí (samozřejmě i zde se musí obce řídit zákony, ale např. v oblasti 
protipovodňové ochrany se snaží prosadit své zájmy). Některé obce provozují společnosti, které se zabývají 
svozem a likvidací odpadů, distribucí vody, plynu i elektrické energie! Ze zisku těchto firem se financují 
opravy i výstavby inženýrských sítí. Např. v Interlakenu zajišťuje obecní firma (s 50 zaměstnanci) i výrobu 
elektřiny (z 18 %), zásobuje obyvatelstvo vodou, plynem, elektřinou a plánuje i zásobování teplem z 
biomasy._______________________________________________________________________________  
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5. Zemědělské podnikání  
Zajímavostí ze zemědělského podnikání byla návštěva ve výrobně sýrů, kterou založili místní zemědělci, 
dodávají zde mléko od svých krav a navíc z výroben udělali atraktivní turistické místo. V okolí každé 
vesnice i města lze vidět stovky krav, ovcí, koz či koní, které spásají trávu v dolinách i na horách (zde 
především v době od dubna do října). Zemědělci i chovatelé dobytka dostávají státní dotace, za to pečují o 
rozlehlé louky a pastviny. Aby zemědělec byl soběstačný, musí chovat asi 12 – 15 krav. Přesto se řada 
zemědělců věnuje v zimě i práci v oblasti turistického ruchu. 
6. Životní prostředí  
O životním prostředí ve Švýcarsku se dá říci jediné - nádhera! Krásná příroda, spasené pastviny, hory a čisté 
vody přímo omračují návštěvníky Švýcarska. I ve větších městech měly řeky průzračnou vodu a přímo 
vybízely k napití! Ve Švýcarsku se topí olejem, někde i plynem, ale také dřevem. Řada domů využívá solární 
panely k ohřevu vody. Funkčnost kamen a komínů kontrolují čas od času zaměstnanci kantonů (i kominíci), 
kteří dohlížejí na to, aby kamna i komíny spalovaly jen to, co mají! Na rozdíl od České republiky zde mají 
zákony, které těmto zaměstnancům umožňují vstup do domů a odebrání vzorků popela či sazí. Všechny 
domy jsou napojené na kanalizaci, která svádí odpadní vodu do čističek odpadních vod.  
Ve Švýcarsku se důsledně třídí odpad a např. v Bernu se z 506 kg sesbíraných odpadů, které připadají na 1 
občana, vytřídí přes 40 % odpadů. V řadě měst jsou již zavedeny moderní podzemní kontejnery na třídění 
odpadu. V menších městech musí občané sami vozit odpad na sběrná místa (i domovní), kde jim odpad zváží 
a podle toho zaplatí poplatek. Pokud někdo odevzdá méně odpadů než je obvyklé, zaplatí paušální poplatek! 
Firmy, které zajišťují a likvidují svoz, zajišťují také poradenství pro podnikatele v oblasti třídění odpadů a 
také distribuují propagační letáčky. Poplatek za odpad stanoví obce a města, a to vždy tak, aby město 
nemuselo nic doplácet (u nás je stanoven státem max. poplatek a drtivá většina obcí a měst na odpady 
doplácí ze svých rozpočtů!) Mottem u sběru odpadů je prevence (propagace třídění), snižování množství 
nevytříděného odpadu a jeho další zhodnocování.  
7. Turistický ruch  
Švýcarsko maximálně využívá svých přírodních krás jako magnet na turisty. Firmy podnikající v oblasti 
turismu poskytují velmi kvalitní služby. Švýcarsko je navštěvováno nejen v zimním období, ale dnes už po 
celý rok. K tomu přizpůsobily turistické organizace, které se zabývají rozvojem turistického ruchu, své 
nabídky. Dnes se jezdí do Švýcarska i za krásou jarní a podzimní přírody, firmy nabízejí možnosti rybaření, 
plavání, jízdy na kole, lety prostřednictvím paraglindingu (závěsného létání), plavby lodí či na tradiční akce 
jako jsou shánění krav z hor do údolí, dýňové slavnosti, atd. Velmi významná pro cestovní ruch je ve 
Švýcarsku tzv. kongresová turistika (ve Švýcarsku je řada kongresových hal, ve kterých se pořádají 
mezinárodní kongresy). Turistický ruch je organizován na úrovních obecních, kantonových, regionálních a 
státních. Různé organizace jsou pak podporovány z financí podnikatelů (poplatky lázeňské, poplatky za 
lůžko, atd.), ale i ze státních, obecních či kantonových peněz. Obce v okolí nějakého turistického místa se 
snaží spolupracovat na rozvoji turistického ruchu a k tomuto účelu zakládají i společné firmy. Pro turistiku 
ve Švýcarsku platí, že skupinové cestování je mnohem levnější než individuální.  
I ve Švýcarsku zaznamenali úbytek hostů v luxusnějších hotelích, naopak módní se stává přespávání ve 
stodole na slámě! Aby firmy obstály v konkurenčním boji o zákazníka, snaží se nabízet co největší rozsah 
služeb. Největší klientela hostů ve Švýcarsku je z Holandska, Německa, ale také z Číny, Japonska a 
Ameriky. I ve Švýcarsku mají problémy s personálem v hotelích. Proto zde pracuje hodně cizinců, kteří jsou 
ochotni za relativně nižší mzdu (cca 2 000,- EUR, průměrný plat je ve Švýcarsku cca 3 750,- EUR) 
vykonávat několik hotelových prací během dne. V jednom z hotelů např. pracovali 4 Slováci. 
Pokud chce majitel hotelu investovat do rozvoje hotelu, musí mít připraveno min. 60 % nákladů investic, 
jinak nedostane půjčku od banky. Řadu těchto informací podal zástupce Turistické centrály jezera čtyř 
kantonů u městečka Lungern. Z jeho slov také vyplynulo, že pokud se bude rozvíjet turismus, bude se 
rozvíjet i stavebnictví a další podnikání. Aby hotely a penziony byly alespoň trochu ziskové, musí mít dnes 
obsazenost nad 60 %. Ve Švýcarsku nedostávají hoteliéři příspěvek na rozvoj svých služeb od státu na rozdíl 
např. od Rakouska a dnes i ČR (dotace EU na podporu turistického ruchu).  
8. Další postřehy a zajímavosti ze setkání se zástupci měst, firem, turistických center apod.  a) 
Ve Švýcarsku jsou čtyři jaderné elektrárny (mezi Bernem a Zürichem), většina ostatních jsou vodní 
elektrárny.                                                                                                                                                           
b) Řada obcí a měst využívá pro zásobování občanů pitnou vodou horské prameny, řeky, jezera._________      
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c)Vyvlastňování pozemků pro výstavbu veřejně prospěšných staveb je vyřešeno v termínu několika měsíců. 
d)Vlastníci bytových domů, prodejen, hotelů i firem musí před stavbou prokázat, že budou mít zajištěn 
dostatek parkovacích míst!  
e)Změny územních plánů trvají také několik let, a pokud chce někdo prosadit do ÚP nějakou stavbu, která by 
nezapadala do okolí nebo se nějak vymykala (rozlohou, výškou, výrobou, atd.), rozhodne o jejím zařazení či 
nezařazení místní referendum.    
f)Každý, kdo plánuje stavbu rodinného domku či jiné budovy se musí podílet 1/3 na nákladech na výstavbu 
inženýrských sítí a komunikací! (1/3 poskytuje obec, 1/3 kanton).  
g)Výstavba v obcích a městech se max. snaží dodržovat tradiční zástavbu. Při nových výstavbách se používá 
kámen i dřevo.  
h) Ceny jsou ve Švýcarsku vyšší než u nás především u potravin a služeb (např. 100 g šunky vyjde na téměř 
3 franky (50,- Kč), u nás vyjde stejné množství na cca 15,- Kč), jídlo v obyčejné restauraci (klasika – 
polévka, řízek, brambory vyjde na 20,- franků (340,- Kč)).  
ch) Švýcaři jako lidé jsou vstřícní, ochotně odpoví na dotaz a ochotně něco zajistí. Jsou však jakoby „vážní“ 
a nemají náš smysl pro humor. 
i) V menších obcích se potýkají s úbytkem mladých lidí, kteří odcházejí do měst a začínají řešit otázku 
stárnutí populace!  
j)   K rozvoji turistiky využívají i náboženská témata – např. přes Švýcarsko vede tzv. Svatojakubská cesta z 
Německa do Španělska a ročně alespoň její část projdou tisícovky turistů.  
k) Povrchy dálnic a komunikací jsou ve Švýcarsku i Rakousku v daleko lepším stavu než u nás. Po týdnu 
ježdění po rovných cestách v cizině české silnice a dálnice připomenuly třepáním se celého autobusu 
skutečný stav povrchu našich komunikací.  
l) Ve Švýcarsku (a také v Rakousku) nebyli k vidění volně pobíhající psi!  
m) V obcích a městech jsou chovatelé dobytka a nikomu nevadí zápach z chovu! 
9. Sdružení obcí  
Také ve Švýcarsku se snaží obce spolupracovat v určitých oblastech jako je např. doprava, územní 
plánování, kultura, regionální politika a k tomuto účelu zakládají i sdružení obcí a měst. K jednotlivým 
problémům zpracovávají své návrhy pracovní skupiny a komise. Příspěvek obcí do takovéhoto sdružení je 
okolo 4 CHF na občana.  
10. Závěr  
Představitelé Hlučínska si tak mohli během týdenního pobytu v zahraničí ověřit, co vše je ještě nutno udělat 
v našich obcích a městech pro zlepšení životního prostředí a služeb u nás (zvláště v oblasti turistického 
ruchu!). Mnoho se dá udělat především směrem ke zlepšení komunikace s občany, s podnikateli i mezi 
samosprávami vzájemně a především v motivaci veřejnosti k dodržování pravidel pro skutečné zlepšení 
životního prostředí. Všichni budeme muset věnovat více pozornosti propagaci třídění odpadů, čistoty 
ovzduší i čistoty vod. Švýcaři mají proti nám sice obrovský náskok jak v oblasti péče o životní prostředí, v 
rozvoji turismu, tak i demokratického vládnutí. Pro nás hovoří obrovský lidský potenciál, který má zájem 
něco vytvořit, podpořit či udělat ve prospěch zkvalitnění života v obcích a městech na Hlučínsku.  
Jen nám to může nyní ztížit ekonomická krize a menší přísun peněz do obecních rozpočtů!  
                                                                                                                             Mgr. Pavera, předseda SOH  
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                                      Konference  -  „Moravská brána“ 
V sobotu 10.10.2009 se v polské Dzierzyslawi konala výroční konference pod názvem „10 let polsko-české 
spolupráce jednotek SDH/OSP“, v rámci níž se hodnotila dosavadní spolupráce obcí a Sborů dobrovolných 
hasičů obcí Třebom, Sudice, Rohov, Kobeřice, Bolatice-Borová, Štěpánkovice-Svoboda, Hněvošice a 
Oldřišov na české straně hranice a polských hasičských družstev ze Sciborzyc Wielkich, Rozumic, 
Chroscielowa, Kietrze, Pilsczse, Dzierzyslawi, Nowe Cerekwie a Rogorzan. Tyto obce a Sbory 
dobrovolných hasičů se již 17 let spolupodílí na jedné z největších česko-polských hasičských soutěží pod 
názvem „Moravská brána“. Obec Rohov tuto soutěž organizovala v letech 1997 a 2005. Tato konference 
byla jednou ze čtyř aktivit projektu „17 let společné 
práce – 10 let partnerské spolupráce“, jejímž nositelem 
je gmina Kietrz a partnerem projektu je obec Rohov, 
který byl spolufinancován ze zdrojů EU. V rámci této 
konference si účastníci zavzpomínali na léta, kdy 
„Moravská brána“ vznikala, a to především s ohledem 
na organizační záležitosti, neboť v té době, čili před 17 
lety, nebyla Česká a ani Polská republika 
v Schengenském prostoru a organizace této 
mezinárodní soutěže byla velmi komplikovaná. 
Úvodem  konference však bylo minutou ticha uctění 
památky všech zesnulých, kteří byli jakkoli spjati 
s „Moravskou bránou“. V našem případě to byla 
vzpomínka na pana Lubomíra Seidlera, tehdejšího 
starostu obce Rohov a také jednoho ze zakládajících 
členů. Prostor na konferenci měli rovněž i ostatní lidé, kteří stáli u zrodu této významné hasičské slavnosti, 
dále se pak hodnotila spolupráce na společném projektu „Polsko česká liga hasičů“, která se odehrála 
v letošním roce. Jedním z bodů programu byl také krátký referát o hodnocení spolupráce hasičů a místních 
samospráv s ohledem na děti a mládež, která je pro další pokračování vzájemné spolupráce velmi důležitá. 
Závěr konference patřil oficiálnímu poděkování všem členům hasičských družstev a zástupců obcí na obou 
stranách hranice hlučínského příhraničí. Těmto členům byly předány děkovné listy a památeční plakety. 
Mezi rohovskými oceněnými byl pan Hubert Hluchník, Antonín Nevřela a Josef Večerek, kterým také 
jménem obce Rohov moc děkuji za dlouholetou aktivní práci v oblasti požární ochrany. 
Závěrem bych poděkoval všem lidem, kteří se jakkoliv angažují v oblasti požární ochrany, ať již v oblasti 
požárního sportu, prevence nebo všeobecné organizaci Sboru dobrovolných hasičů obce Rohov, jejichž práce 
neodmyslitelně patří k životu v naší obci.                                                               Daniel Procházka - starosta 
Historický rys spolupráce  (referát burmistrza Kiet rze p. Jozefa Mately) 
Po změně režimu v Polsku a České republice místní společnosti začaly projevovat velký zájem o sousedy na 
druhé straně hranice. Aby usnadnili kontakty obyvatelům pohraničí, rozhodli se představitelé gminy Kietrz 
spolu s jednotkou OSP(SDH) v Kietrzi iniciovat navázání spolupráce mezi jednotkami OSP gminy Kietrz a 
jednotkami SDH z příhraničních obcí ČR. Za tímto účelem v měsíci květnu 1993 došlo k setkání 
zainteresovaných stran o spolupráci v Oldřišově, obcí hraničící s gminou Kietrz, ležící nejblíže dostupného 
hraničního přechodu Pietrowice Glubczyckie – Krnov. Návrh delegace z Kietrze se setkal s příznivým 
přijetím starosty Oldřišova,zde přítomného pana Juliuse Jadrného, díky kterému byly navázány kontakty 
s představiteli Hněvošic, Sudic, Rohova, Kobeřic, Třebomi a Štěpánkovic. Výsledkem těchto kontaktů bylo 
rozhodnutí zorganizovat společné hasičské závody.  
První závody byly naplánovány na 22. srpna 1993 v Kietrzi a byly nazvány mezinárodní Turnaj Dobrovolných 
hasičů „Moravská brána 1993“. Překážkou se však stal nedostatek hraničních přechodů. České jednotky, 
jedoucí do Kietrze přes Pietrowice Glubczyckie, by musely překonat trasu přes 100 km, což by znamenalo 
zvýšení nákladů. Byly proto podniknuty kroky, aby průjezd českých jednotek proběhl na, v roce 1993 dosud 
neexistujícím přechodu Třebom – Grodzanki. Díky velké pomoci Slezského oddílu pohraniční stráže 
v Raciborzi organizátoři získali ve Warszawie povolení na otevření přechodu na 12 hodin. Po slavnostním 
přivítání českých hostů na hranici, začalo seřazování všech jednotek na náměstí při ulici Raciborske. Turnaj, 
který se uskutečnil na stadioně v Kietrzi, byl zahájen pochodem účastníků ulicemi města. 
V roce 1994 česká strana vystoupila  s iniciativou, aby se zrcadlově uskutečnil v Česku v měsíci červenci. 
Takovéto setkání se uskutečnilo v Hněvošicích 24. července 1994.   
Přísluší se zde vzpomenout hlavní iniciátory této spolupráce. Z polské strany to byli druh Lukasz Gawroňski, 
Kazimierz Przybyla (bývalý velitel místní gminy OSP w Kietrzi), Janusz Wadolowski (bývalý starosta Kietrza), 
Michal Loziňski :  OSP v Kietrzi a také bývalý burmistrz Kietrze, Jozef Kozina (tehdejší ředitel základní 
školy), přítomný starosta glubczycki. Z české strany již zmíněný Julius Jadrný, Arnošt Kubela (bývalý  

 



____________________________________________________________________________________ 
starosta Hněvošic), František Petroš (bývalý starosta Sudic), Lubomír Seidler (bývalý starosta Rohova), 
Alois Radoschowský, starosta Třebomi.  
Od té doby se setkání s nevelkými přestávkami uskutečňují v cyklech každý rok a jejich organizace má za 
úkol nejen integraci obyvatel oblasti příhraničí, ale také zdokonalení záchranných úkolů po obou stranách 
hranice.Pro připomenutí uvádím, že v dalších letech se tyto závody konaly v těchto lokalitách:  
1993 – Kietrz, 1994 – Hněvošice, Kietrz, 1995 – Svoboda, Kietrz, 1996 – Sudice, Nasiedla, 1997 – Rohov, 
Kietrz, 1998 – Kobeřice, 1999 – Oldřišov, Kietrz, 2000 – Borová, Kietrz, 2001 – Třebom, Kietrz, 2002 – 
Dzierzyslaw, 2003 – zhroucení organizace a závody se nekonaly, 2004 – Pilszcz, 2005 – Rohov, Kietrz, 
2006 – Kietrz, 2007 – Sudice, 2008 – Kobeřice, 2009 – Kietrz.  
 
V roce 1996 zájem zúčastnit se závodů projevila jednotka SDH z Borové a v roce 2002 jednotka SDH 
z Bílovce. Po roce 2003 z účasti v závodech „Moravská brána „ rezignovala jednotka SDH z Hněvošic, i když 
stále udržuje partnerské kontakty s jednotkou OSP Kietrz. V průběhu let se vytvořila stálá spolupráce  mezi 
jednotkami. Aktuálně partnerské páry tvoří: 
Sudice -  Sciborzyce Wielkie, Rohov – Rozumice, Kobeřice – Dzierzyslaw, Bolatice,Borová – Nowa 
Cerekwia, Oldřišov – Pilszcz, Stěpánovice, Svoboda – Chrošcielow, Třebom – Nasiedle, Hněvošice a 
Bílovec – Kietrz. 
 
Důležitým datem v naší spolupráci byl rok 1999, kdy závody organizovala obec Oldřišov, v průběhu kterých , 
z iniciativy bývalého starosty Sudic Františka Petroše, byla podepsána smlouva o partnerské spolupráci. 
Dnes můžeme říci, že tato smlouva je realizována v mnoha oblastech a započatá spolupráce se značně 
rozšířila a žije vlastním životem. Stejně důležité pro podporu  spolupráce byly společně realizované projekty 
dofinancované z fondů EU. Celkem jsme společně zrealizovali již 4 projekty, byly to: 

- Sjednocení práce protipožárních ochotnických sborů gmin polsko-českého pohraničí „Moravská 
brána 2000“. 

- Polsko-česká liga požárníků , Kietrz 2006 
- Zajištění ochrany silničních průtahů polsko-českého pohraničí před následky katastrof                                                                      

Konkrétně ten poslední tvrdý projekt pro naši gminu byl obzvláště cenný. Jeho realizace umožnila nákup 
bojového vozidla pro jednotku OSP v Kietrzi. V tomto roce realizujeme další projekt a dnešní konference je 
jedním z jeho prvků. Důležité v naší spolupráci jsou ještě dvě data: 

- rok 2004, kdy naše státy zůstaly včleněny do struktury Evropské unie 
- rok 2007, kdy jsme vešli do dohody států z Schengenu 

Tato data ukazují, že to, co na začátku našich kontaktů bylo těžké nebo naprosto nemožné dnes jako 
překážka zmizelo a naše partnerská spolupráce již nemá bariéry. Kdo si tehdy, když jsme začínali, pomyslel, 
že budeme moci překračovat hranice na libovolném místě a v libovolnou hodinu bez jakýchkoliv kontrol! 
Myslím, že hodně z nás si pamatuje historii české motopumpy, kterou členové z jednotky v Dzierzyslawi 
vezli ze závodů a jaká byla vyjednávání , když byli zadrženi na hranici. 
Pamatujeme si také historii druhé motopumpy, kterou nám hasiči z Čech přivezli a ponechali a nikdo nato 
nepřišel, protože přece celníci nekontrolovali to, co chybělo, ale to, co bylo navíc. Takových historek by bylo 
možné vyprávět více, protože každý z účastníků dnešní konference si pamatuje něco zajímavého.   
 
Děkuji za pozornost. 
 
Jozef Matela 
______________________________________________________________________________________ 

                                Z církevního okénka  
Papež Benedikt XVI. oznámil, že při příležitosti 150. výročí úmrtí sv. Jana Maria Vianneye, faráře arského, 
vyhlašuje na období od 19.6.2009 do 19.6.2010 Rok kněží, jehož téma bude „Věrnost Kristova, věrnost 
kněze“.  

Do Sudic 14.11.2009 pDo Sudic 14.11.2009 pDo Sudic 14.11.2009 pDo Sudic 14.11.2009 připutujiputujiputujiputují ostatky  ostatky  ostatky  ostatky „„„„svatsvatsvatsvatého farho farho farho faráře Arske Arske Arske Arskéhohohoho“     ---- Jana Maria Vianneye, kter Jana Maria Vianneye, kter Jana Maria Vianneye, kter Jana Maria Vianneye, který je od roku  je od roku  je od roku  je od roku 
1929 patronem v1929 patronem v1929 patronem v1929 patronem všech knech knech knech kněží. Ostatky do farn. Ostatky do farn. Ostatky do farn. Ostatky do farního kostela sv. Jana Kho kostela sv. Jana Kho kostela sv. Jana Kho kostela sv. Jana Křtitele zavtitele zavtitele zavtitele zavítajtajtajtají v r v r v r v rámci takzvanmci takzvanmci takzvanmci takzvaného ho ho ho „„„„roku roku roku roku 
knknknkněží“ . P. P. P. Při jeho pi jeho pi jeho pi jeho příleleleležitosti putujitosti putujitosti putujitosti putují po cel po cel po cel po celém svm svm svm světtttě. . . .     
V sudickém kostele budou ostatky „svatého faráře Arského“ . V sobotu je mohou zájemci spatřit od 9 hodin 
až do večera. „Mám skutečně radost z toho, že také do naší sudické farnosti zavítají ostatky celosvětově tak 
významného světce, jakým je právě Jan Maria Vianney!“, uvedl sudický farář Lucjan Lasoň.  
Jan Maria Vianney se narodil 8. května 1786 v Dardilly nedaleko francouzského Lyonu. Na kněze byl 
vysvěcen v roce 1815. „Po čtyřletém kaplanování v Ecully mu byla svěřena starost o nábožensky téměř 
„mrtvou“ farnost v Ars – sur- Formans, kterou dokázal zcela oživit. Stal se vyhlášeným zpovědníkem._____  
 



_______________________________________________________________________________________ 
Pověsti o jeho neobvyklých schopnostech učinily zanedlouho ze zapadlé vísky Ars vyhledávané poutní místo 
známé po celé Francii“, uvedl historik Jan František Teister. Jan Maria Vianney zemřel vyčerpáním dne 4. 
srpna 1859 na své faře. V roce 1914 byl prohlášen za blahoslaveného a v roce 1915 za svatého. 
Papež Benedikt XVI. slavnostně vyhlásil „rok kněží“ letos 19. června. Ostatky Jana Maria Vianneye od té 
doby putují po nejrůznějších státech. Zavítají tam, kde o jejich krátké zapůjčení farnosti požádaly. 
Svatý  farář arský, Jan Maria Vianney, se narodil 8. května 1786 v obci Dardilly u Lyonu ve Francii a  až do 
svých 19 let, v době zmatků a pronásledování za Francouzské revoluce, pracoval se svými rodiči 
v zemědělství. Knězem se nestal snadno – číst a psát se začal učit teprve v 17 letech a kvůli svému malému 
nadání se mu podařilo vystudovat jen s velkými obtížemi. Jeho intenzivní život modlitby, neúnavná služba 
ve zpovědnici, hlásání Božího slova a příkladný kněžský život však zakrátko proměnily nepatrnou a 
neznámou vesnici Ars, v níž působil, přímo v magnet pro nesčetné zástupy poutníků. Ročně jich sem za ním 
přicházelo okolo sto tisíc a patřil tak k nejvyhledávanějším duchovním vůdcům celé Francie. Měl podobný 
dar jako otec Pio z Pietrelciny – dokázal člověku připomenout ve zpovědi hříchy, které „zapomněl“ vyznat. 
Přestože Jan Maria musel  zápolit se svými slabostmi jako my všichni (propadal někdy např. malomyslnosti,  
chtěl svou farnost opustit a uchýlit se do samoty kláštera), vyšel z těchto bojů nakonec vítězně. V roce 1925 
byl prohlášen za svatého a roku 1929 za patrona kněží v duchovní správě. 
_____________________________________________________________________________________ 
Jak je to s kopáním hrob ů na hřbitov ě v Sudicích, kdo m ůže provád ět a za kolik 

Zpráva o úmrtí milovaného člověka zastihuje p říbuzné často nep řipravené.          K šoku ze 
ztráty blízkého člověka vyvstává navíc celá řada zcela nep řehledných úkol ů, jejichž řešení 
staví poz ůstalé, v ětšinou z neznalosti, do tíživé situace. Vedle vzpomí nek tím posledním, 
co můžeme blízkému zem řelému dát, je jeho d ůstojné poh řbení. Podle zákona č. 256/2001 
Sb., o poh řebnictví, je provozování ve řejného poh řebišt ě službou ve ve řejném zájmu a 
obec Sudice je provozovatelem dvou ve řejných poh řebiš ť. Vzhledem k tomu, že obec 
Rohov poh řebišt ě nemá, uzav řela smlouvu o poh řbívání zem řelých na h řbitov ě v Sudicích 
s obcí Sudice.  
K zajištění výkopů hrobů má obec Sudice uzavřené smlouvy se třemi firmami (se čtvrtou 

jednáme), ze kterých si příbuzní zemřelého mohou vybrat, kdo hrob vykope. Vzhledem k tomu, že v několika případech 
došlo v poslední době ke stížnostem na nekvalitní provedení výstavby hrobky, zdůrazňujeme, že obec Sudice má 
s těmito firmami uzavřenou smlouvu pouze na kopání hrobů a pohřbívání lidských pozůstatků uložením do hrobu na 
pohřebištích v Sudicích a pohřbívání lidských pozůstatků do hrobek na pohřebištích v Sudicích. V žádném případě 
neodpovídá za to, že tyto firmy nekvalitě postavily hrobku. Stavba hrobky je smluvní vztah mezi objednatelem a 
zhotovitelem.  
Níže uvádíme jména a telefonní spojení na zástupce firem, na které se můžete obrátit v případě úmrtí v rodině s žádosti 
o výkopy hrobů vč. ceníku tak, jak nám byly předloženy: 
 

1. Jiří Schönfeld, tel. 603 53 70 68, e-mail: j.schonfeld@centrum.cz - dovoz a postavení bednění, výkop hrobu, 
nazdobení, zaházení, úprava kytic a věnců  - 4 500 Kč, ostatní dle dohody se zařizovatelem pohřbu. 

 
2. Lubomír Gřivač,  tel. 606 912 313 

Výkop, podium, nazdobení, květinová výzdoba a zásyp …………3 500,- Kč. 
Hrobka, výzdoba, podium a zakrytí ……………………………….  2.500,- Kč. 

 
3. Rudolf Dybowicz, Pohřební služba Marie Opava, tel. 553 797 041 – viz vnitřní předpis. 

Tímto vnitřním předpisem je stanoven postup kalkulace ceny pro výkopy hrobů a práce s tím spojené. Výkop hrobu do 
150 cm hloubky, šířka a délka je dána pro základní rozměry rakve, kterou si klient zvolí a objedná 2200 Kč 
Výzdoba hrobu – bílé plátno, zdobení zeleň + umělé květy 200 Kč, zásyp zeminou 500 Kč. 
Ostatní režie – zahrnují náklady na cestu, sestavení bedny pro uložení zeminy a její následné rozložení a vyčištění, 
amortizaci, zapůjčení popruhů pro spouštění a ostatního pomocného materiálu včetně pracovního nářadí, jako jsou rýče, 
lopaty, hrábě, krompáče, sbíjecí kladivo, a další režie jako praní plátna, popruhů, desinfekce atp. - 1100 Kč.  
Celková cena 4000 K č.  
Výkop hrobu prohloubený do 180 cm, … ostatní položky – výzdoba, zásyp, režie jsou stejné jako u výkopu do 150 cm 
Celková cena 4500 K č 
K celkové ceně budou při nutnosti použití rakve nadrozměrná - široká nebo dlouhá 500 Kč, široká a zároveň dlouhá 1000 
Kč. Dále si klient může objednat: Odkrytí teracových desek - 545 Kč, zakrytí teracových desek 545 Kč, odkrytí 
kamenných, žulových a ostatních desek - 1635 Kč, zakrytí kamenných, žulových a ostatních desek 1635 Kč, odvoz hlíny 
872 Kč. V období od 1.11. do 30.4. (zimní období) je k celkové ceně připočtena částka 500 Kč. Ceny jsou včetně 9% 
DPH. 
Poznámka: Pokud z objektivních d ůvodů nelze zajistit použití bedny pro uložení zeminy, t ato částka v ostatní 
režiích se neode čítá. 
Obecní ú řad Sudice jako správce h řbitova upozor ňuje ob čany Rohova, že umíst ění hrobu, vým ěnu pomníku či 
postavení nového pomníku je nutno projednat před zahájením prací na OÚ Sudice z důvodu rovnání hrobových 
míst do stanovených řad.  
          Obecní ú řad Sudice___  



______________________________________________________________________________________ 

                                            SDH Rohov opět informuje  
V České republice dochází každoročně při požárech k nemalým ztrátám na lidských životech, zdraví i 
majetku. V roce 2007 došlo jenom v domácnostech k 2.652 požárům se škodou 335.754,9 tis. Kč, 58 osob 
bylo usmrceno a dalších 473 osob bylo zraněno. Vznik požárů vyloučit nelze, ale co můžeme při včasném 
zjištění vzniku požáru, je omezit následky jeho uhašením v počátečním stádiu, příp. zajistit evakuaci osob, 
zvířat a materiálu. Nezbytným předpokladem však je včasné zjištění vznikajícího požáru. Člověk díky svým 
smyslům dokáže vznikající požár rychle zaregistrovat ovšem za předpokladu, že se nachází v "bdělém" stavu 
(tzn. Nespí, nesmí být podnapilý, apod.)       v prostoru vzniku požáru. 
Jaká je tedy snadná pomoc? - stačí si do užívaných prostor (např. pokoj, garáž) nainstalovat autonomní hlásič 
požáru. 

Co je autonomní hlásič požáru? 
Jedná se o zařízení, které obsahuje v jednom krytu všechny komponenty, mimo 
případného zdroje energie, nezbytné pro zjištění požáru a vydání akustického poplachu. 
 

                               Jak to funguje? 
Instalovaný autonomní hlásič požáru (dále jen "AHP") zareaguje např. na nejvýraznější 
projev požáru - výskyt kouře spuštěním akustického poplašného signálu. Zařízení je napájeno baterií (jsou 
tedy vhodné i pro prostory bez elektrické sítě). Baterie v hlásiči vykazují průměrnou dobu životnosti 1 rok. 
Hlásiče můžou být taktéž napojeny na systém EZS (elektronická zabezpečovací signalizace). 
Někteří výrobci nabízí možnost drátového i bezdrátového propojení jednotlivých hlásičů s tím, že v případě 
výstražné reakce jednoho hlásiče, jsou zapnuty i hlásiče ostatní. Tento systém je vhodný např. pro rodinné 
domy, kdy čidlo, reagující na kouř z případného požáru v garáži nebo dílně v podzemí, spustí čidlo v 
podkrovní ložnici, kde vzbudí spícího uživatele domu a upozorní jej na vzniklé nebezpečí. 

Umístění 
Instalace hlásičů se provádí např. ke stropní konstrukci pomocí jednoho max. dvou vrutů. Hlásič není vhodné 

umisťovat: ve vrcholech půdních prostorů střech tvaru A a všude tam, kde nedochází k přirozené termické 
cirkulaci vzduchu, v prostorách prašných, velmi vlhkých (koupelny), v blízkosti ventilátorů, tepelných 

zdrojů, zářivkových a výbojkových svítidel a ionizátorů vzduchu, do prostorů s vysokou 
koncentrací cigaretového kouře, výparů barev, rozpouštědel a výfukových plynů  

Pozor, hlásič též reaguje na zplodiny připálených jídel při vaření! 
                                                                                                        

                     detektor kouře 
 

Zákonné požadavky na instalaci AHP 
V rámci sjednocování požadavků evropské unie a k zajištění větší požární bezpečnosti 
staveb (potažmo občanů v domácnostech) byla vydána vyhláška č. 23/2008 Sb., o technických podmínkách 
požární ochrany staveb (s účinnosti od 1.července 2008). Tato vyhláška řeší, mimo jiné, i instalaci AHP. 
Povinnost instalovat tyto hlásiče je stanovena pouze pro nově prováděné rodinné domy, byty v 
bytových domech, stavby ubytovacích zařízení a stavby sociální péče. 

Tento požadavek se netýká staveb realizovaných před účinností této vyhlášky! 
 

Závěrem 
Ceny autonomních hlásičů požáru se pohybují v rozmezí 250,- až 2.000,- Kč (cena detektoru úniku 
plynu cca 1.000,- Kč). Výše ceny záleží na výrobci a druhu hlásiče. Výrobců je v České republice 
jen několik, v různých marketech se však objevují i levné dovezené hlásiče požáru (často bez 
návodu výrobce v českém jazyce). 
Uvážíme-li ovšem kolik životů a materiálních hodnot lze uchránit včasným zjištěním požáru, jedná 
se určitě o výhodnou investici.  

„lepší když vás budí hlásič, než hasič“ 
 
 

S pozdravem preventistka Pavla Němcová 
 
___________________________________________________________________________________________________________ 
 

 

 



UNIVERZITA T ŘETÍHO V ĚKU   
Město Hlučín ve spolupráci s Vysokou školou podnikání, a.s. připravilo pro občany Hlučína 
možnost studia Univerzity třetího věku . 
 
Délka studia:    2 roky , tj. 4 semestry 

každý semestr trvá 15 týdnů 
 
Zahájení:  březen 2010 – červen 2010 (1. semestr) 
  
Rozsah výuky :  2 vyučovací hodiny 1x týdně /tj. 90 min výuky týdně v odpoledních  
                                    hodinách/ 
 
Požadavky na účastníky :  středoškolské vzdělání, věk 55 a více 
 
Ukončení:   certifikát o absolutoriu U3V 
Obsah výuky:  

1. semestr – Počítač a já 
2. semestr – Cizí jazyk 
3. semestr – Právo a já 
4. semestr –  Životní prostředí 

 
                                   / změna  předmětů vyhrazena / 
Počty studentů: maximum 40 studentů v ročníku, tj. 2 skupiny po 20 studentech 
Výše školného za 1 semestr:  1500,- Kč 

Školné hrazeno studentem     500,- Kč 
Příspěvek města                    1 000,- Kč 
 
(Platí pro město Hlučín, obce Hať a Sudice. V ostatních obcích je třeba na obecních 
úřadech zjistit, zda budou na studium přispívat. Na obecních úřadech budou také 
k dispozici přihlášky ke studiu.) 

Místo studia: Hlučín 
Přihlášky zašlete či osobně odevzdejte do 15.12.2009 na MěÚ Hlučín, odbor školství a kultury, 
Mírové náměstí 23, Hlučín 748 01 
 
Zde odstřihnout:  
………………………………………………………………………………………………… 
Závazná přihláška pro studium Univerzity třetího věku ve městě Hlučíně 
 
Jméno a příjmení: 
 
Datum narození: 
 
Trvalé bydliště: 
 
Telefonní kontakt: 
 
Mailová adresa: 
 
Podpis: 
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Veřejné promítání a beseda 
k dokumentárnímu filmu o 
knize DĚDICTVÍ 

 
Tento dokument by měl 
přiblížit zážitky čtenářů a 
místa, na kterých se kniha 
odehrává. Natáčelo se na 
celém Hlučínsku, ale 
především v Darkovicích a 
Hati, dokument nás zavede i 
na nádraží do Bohumína a do 
dalších míst.  
Dokument je proložen 
komentáři autorky knihy 
Dědictví Evy Tvrdé, seznámí 
diváky s tiskárnou, kde poprvé 
Dědictví vyšlo. 
Režie filmu se ujal režisér 
Marek Sklář, který také 
zpracoval námět a scénář 
filmu. 
Premiéra dokumentárního 
filmu bude 12. listopadu 2009 
v sále penzionu Svatý Mikuláš 
v Hati, DVD bude slavnostně 
pokřtěno a následně 
promítnuto 18. listopadu  2009 
v Domě knihy Librex.  
Premiéra filmu je určena 
především obyvatelům Hati a 
Darkovic, křest DVD v Domě 
Librex je určen široké 
veřejnosti. 
DVD bude v prodeji na 
Hlučínsku 
Podrobnější informace 
přineseme v některém 
z dalších čísel Rohovského 
zpravodaje.   
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